

## **ОСНОВАНИЯ ПРИМЕНЕНИЯ МЕР ПРЕСЕЧЕНИЯ В РОССИИ И ЗАРУБЕЖНЫХ ГОСУДАРСТВАХ: ОТ ТЕОРИИ К ПРАКТИКЕ**

**Хорьяков Сергей Николаевич,**  
**старший преподаватель кафедры уголовного процесса**  
**Московской академии Следственного комитета Российской Федерации,**  
**кандидат юридических наук, доцент**  
*horser1@yandex.ru*

В работе идет речь об основаниях избрания мер пресечения в Российской Федерации и зарубежных государствах. Описываются конкретные виды мер пресечения и основания их применения. Рассматриваются проблемы теории и практики применения.

**Ключевые слова:** мера пресечения, подписка о невыезде, личное поручительство, наблюдение командования воинской части, присмотр за несовершеннолетним обвиняемым, запрет определенных действий, залог, домашний арест, заключение под стражу.

## **GROUND FOR THE APPLICATION OF RESTRICTIVE MEASURES IN RUSSIA AND FOREIGN STATES: FROM THEORY TO PRACTICE**

**Khoryakov Sergey N.**  
**Senior Lecturer of the Department of Criminal Procedure of the Moscow Academy**  
**of the Investigative Committee of the Russian Federation**  
**PhD (Law), Associate Professor**

The work deals with the grounds for choosing preventive measures in the Russian Federation and foreign countries. The specific types of preventive measures and the grounds for their application are described. The problems of theory and practice of application are considered.

**Keywords:** preventive measure, recognizance not to leave, personal guarantee, supervision of the command of a military unit, supervision of a minor accused, prohibition of certain actions, bail, house arrest, detention.